
   מערך פרשה ודרשה

דף מקורות 2 – המושג אחים ביחסי ישראל ויהדות העולם

 נאום חברת הכנסת )לשעבר( תהילה פרידמן במליאת הכנסת )דצמבר 2020(
לחץ/י לסרטון הנאום

לפני מתן תורה, לפני קבלת מצוות, לפני כיבוש הארץ היינו בני-ישראל. משפחה. ומשפחה, גם את זה מלמד 
אותנו ספר בראשית, זה לא הרמוניה, זה לא הסכמות, זה מסובך מאוד. יעקב אבינו לא ויתר על אף אחד, 
כולם היו בניו. גם לנו אסור לוותר על אף אחד. גם לנו אין זכות לוותר על אף אחד אף פעם. צריך לומר את 
האמת. לנו הישראלים יש הרבה מה לתקן בעניין הזה ]...[. אין לנו מושג איך נוצר המרכז היהודי הגדול 

בארצות הברית? מה מטריד את יהודי הונגריה? ומה מאפיין את הקהילה הגדולה בארגנטינה?

שאלה לדיון

מדוע חשוב לדעת את הדברים הללו על יהדות העולם? 	

אני רוצה לפנות מכאן אל אחי ואחיותי, בני העם היהודי שאינו חי בארץ. יותר מדי פעמים בשנים האחרונות 
קיבלתם מהבית הזה את השדר הזה כאילו ויתרנו עליכם. יותר מדי פעמים שמעתם מילים קשות על הזרמים 
הלא אורתודוכסים, שרבים מכם משתייכים אליהם ]...[  ביום הזה אני רוצה לומר לכם – אני לא מוותרת 
עליכם. אנחנו לא מוותרים עליכם. אין לאף אחד זכות לוותר. למרות מה שאתם שומעים מהקצוות שלנו, 
למרות מה שאנחנו שומעים מהקצוות שלכם. יש הרבה מאוד אנשים ונשים בבית הזה ובמדינת ישראל כולה 
שאתם האחים והאחיות שלהם. בלי תנאים בלי דרישות. יש הרבה מאוד אנשים ונשים שלא מסתכלים עליכם 
במבט הצר של "איתנו" או "נגדנו", שלא בוחנים את  אורח החיים גם כשלא מסכימים איתו,  דווקא כשלא 
מסכימים איתו. יש הרבה אנשים ונשים שמאמינים ויודעים בכל ליבם ש"אנשים אחים אנחנו". עם אחד. 

שאלות לדיון

לפי תהילה פרידמן, מי הוא אח לפי 'אנשי הקצוות'?  	

מי הוא אח לפי תהילה פרידמן ורבים אחרים שהיא מזכירה? 	

איזו הגדרה של אח מוצדקת יותר לדעתכם/ן? 	

עם אחד בשנים הראשונות כשמדינת ישראל היתה הפרויקט של העם היהודי. עם אחד גם עכשיו כשהעם 
היהודי צריך להיות הפרויקט של מדינת ישראל. אחת מהצעות החוק הראשונות שהגשתי נוגעת בחובה 
לשמוע את עמדתכם על החלטות שיש להם השלכה ישירה עליכם. לא לדבר עליכם בלי לדבר איתכם. אנחנו 
ערבים זה לזה אנחנו חייבים ללמוד לדבר זה עם זה. המדינה הזו שמבקשת להיות בית לאומי לעם היהודי 

היא גם שלכם. אנשים אחים אנחנו.

שאלה לדיון

מדוע חשוב הקשר עם יהודים בעולם? מה הופך אותם לאחים? 	

https://youtu.be/P5Xaaukt1eA
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נאום הדלקת המשואות 2019, ג'ף פינקלשטיין, נשיא הפדרציה היהודית של פיטסבורג

אני משיא משואה זו לכבוד 11 חברי וחברותי אשר 
אהבו את ארץ ישראל ואת עם ישראל בכל לבבם 
ובכל נפשם, לכבוד ברית הגורל והיעוד, שלא תנתק 
לעולם, בין החברה הישראלית לבין יהודי התפוצות, 
מכל הזרמים, ומכל הדעות. אנשים אחים אנחנו! לכבוד 
השליחות היהודית שלנו:  מול הרוע – להוסיף טוב, 

ומול השנאה – להרבות אהבה.

)מתוך: אתר 'כאן 11', 8.5.2019(

שאלות לדיון

מה הופך אותנו לאחים לפי פינקלשטיין? 	

מה דעתכם/ן על ההחלטה שביום העצמאות תושא משואה ליהדות התפוצות? 	

רקע: טקס הדלקת המשואות הוא הטקס המרכזי 
של יום העצמאות בישראל. בשנים האחרונות 
התקבלה החלטה שאחת המשואות תודלק על 
ידי נציג של יהדות התפוצות. בטקס הדלקת 
המשואות ערב חג העצמאות התשע"ט, נבחר 
ג'ף פינקלשטיין, נשיא הפדרציה יהודית של 
פיטסבורג, להדליק את משואת יהדות התפוצות 
לזכר 		 קורבנות הטבח שארע ביום 8	.0	.7	 
בבית הכנסת 'עץ חיים' בפיטסבורג, פנסילבניה.


